
 

جزئیاتحوادثتلخدر۳بیمارستان
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس جزئیات 
را  قائم  و  پزشکی  چشم   ، تبریز بیمارستان های  حوادث 
تشریح کرد.  به گزارش خبرآنلاین، سلمان اسحاقی سخنگوی 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی در 
خ داده در سه  گفت وگو با مهر درباره جزئیات حوادث ر
بیمارستان کشور گفت: کمیسیون بهداشت درمان به هیچ 
وجه مردم و مخصوصاً رسانه ها را غریبه نمی داند و سعی 
داریم تا مواردی را که در جامعه مطرح می شود را از رسانه های 
داخلی منتشر کنیم.  وی افزود: بنده به عنوان سخنگوی 
کمیسیون بهداشت درمان به هیچ وجه اجازه نخواهم داد که 
خبر و یا موردی از مردم پنهان شود.  اسحاقی ادامه داد: در 
ح کردم که ۷۰ نفر کشته شدند  بحث دیالیز که خود بنده مطر
و به هیچ وجه اجازه نمی دهم که عدم انتشار خبری باعث 
سوءاستفاده مقصران شود.  وی افزود: ما باید بپذیریم در 
کشور نظارت درستی نسبت به خدمات در حوزه های مختلف 
مخصوصاً در حوزه بهداشت و درمان نداریم که موارد مختلف 
را در بیمارستان ها شاهد هستیم که با یک سری نارضایتی ها 
در بحث خدمات دهی به بیماران مواجه شد.  سخنگوی 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی گفت: در 
بحث بیمارستان چشم پزشکی قریب به دو ماه است که این 
موضوع را کمیسیون بهداشت و درمان ورود جدی کرده و با 

کره جلساتی را داشتیم.  قوه قضائیه هم مذا
وی افزود: با نماینده های قوه قضائیه و سازمان نظام 
پزشکی جلساتی را گذاشتیم و مقرر شده که ما میزان تقصیرها 
و میزان جرم انگاری ها که مشخص شد در قالب یک بسته در 

اختیار رسانه ها و مردم قرار بدهیم. 
اسحاقی ادامه داد: به امید خدا در هفته آینده که بحث 
تخصصی و اصلی کمیسیون بهداشت و درمان دو موضوع 
بیمارستان چشم پزشکی و تبریز هست به جمع بندی نهایی 

برسیم و نتیجه را بسیار شفاف در اختیار مردم بگذاریم. 
وی افزود: اتفاقاتی در بیمارستان تبریز افتاد و منجر به 
تزریق داروی اشتباه شد، همچنین در بیمارستان چشم 
پزشکی نیز شاهد کور شدن تعدادی از هموطنان هستیم. 
در بیمارستان قائم نیز آتش سوزی باعث از دست رفتن جان 
عزیزانمان در بخش  آی سی یو شد و کمیسیون بهداشت به 
این موارد ورود جدی کرده است.  سلمانی توضیح داد: موارد 
دیگر که در بحث دارویی اتفاق افتاده بود، موضوعی نیست 
که ما مکرر فقط صحبت کنیم، مجلس یا دولت بلکه قوای 
سه گانه باید نسبت به نظارت مستمر در خصوص مدیریت 
در بیمارستان ها، ترک فعل ها و همچنین جرم انگاری ها 
ورود جدی کند.  به گفته وی؛ بیمارستان نگاه و بیمارستان 
تبریز هفته آینده در دستور کار مجلس شورای اسلامی در 
کمیسیون بهداشت و درمان است و قطعاً بعد از آن ما بسته 
شفافی را در اختیار مردم و رسانه ها قرار خواهیم داد.  اسحاقی 
ادامه داد: این اتفاق نیازمند این است که کارشناسی وارد شود 
که ۱۶ نفر مراجعه کردند و از این تعداد، تعدادی دچار  چرا

تخلیه چشم شدند و تعدادی هم تخلیه خواهند شد. 
وی افزود: ما بر روی موضوع عمدی و غیر عمدی حساس 
شده ایم. باید اجازه بدهیم دستگاه قضا و نیروهای امنیتی 
کارشان را به درستی انجام دهند و ما به یک جمع بندی 
درستی برسیم.  وی ادامه داد: در بیمارستان تبریز دادستان 
عمومی و انقلابی مرکز آذربایجان شرقی ورود جدی کرده است 
و بر این مبنا در گزارش ابتدایی که به ما دادند، تفهمیم اتهام 
شدند.  اسحاقی گفت: بعضی از افراد و تحقیقات شروع شده 
است و ما منتظر هستیم که تحقیقات تمام شود و گزارش را به 
مردم خواهیم داد.  وی در پاسخ به این پرسش که آیا حضور 
کز درمانی منجر به  برخی چهره ها بین سهامداران این مرا
انحراف روند رسیدگی پرونده نخواهد شد گفت: اولین شخصی 
که در کمیسیون بهداشت و درمان گزارش داد و کمیسیون را 
مکلف کرد که این موضوع را پیگیری کند، جناب آقای دکتر 
شهریاری بود.  اسحاقی خاطر نشان کرد: اول از همه آقای دکتر 
شهریاری در کمیسیون یک ساعته جلسه گذاشته بود گفتند 
که جلسه غیر علنی کمیسیون برگزار کنیم و در جلسه غیر علنی 
و کمیسیون گفتند که در بیمارستان چشم پزشکی این اتفاق 
خ داده است.  وی ادامه داد: شهریاری در این جلسه گفت  ر
که من به عنوان رئیس کمیسیون خود را مکلف می کنم که 
ما به عنوان متولیان سلامت این موضوع را به صورت جدی 

رسیدگی کنیم. 

آلودگیهوا
با این همه آلودگی هوایی که در شهر تهران حکمفرماست 
چرا مسئولان فکری به حال این مشکل و معضل همیشگی 
این شهر نمی کنند. چرا با این همه که می دانستند آلودگی هوا 
زیاد است چرا باید تولید و ثبت نام ماشین ها اینقدر زیاد باشد 

و ماشین های جدید وارد بازار شود
یک شهروند از تهران

قطعبرق
در این روزها که بدون برنامه  برق ها قطع می شود بنده 
مغازه دار هستم کارت خوان مغازه قطع می شود و کلا هیچ 
پولی نمی توانیم از مشتری جابه جا کنیم این مشکلات مارا 

چه کسی پاسخگو است. 
مزلقانی از بابل 

مشکلاتزندگی
که دیگر  کشیده شده است  گرانی ها سر به فلک  آنقدر 
جمع های خانوادگی و شب یلدا و مهمانی های دورهمی 
فراموش شده است. چطور یک بازنشسته با حقوقی که دریافت 
می کند می تواند ماهی و آجیل و میوه شب یلدا را برای خانواده 
و نوه های خود خریداری کند. با این حساب مهمانی ها تعطیل 
کان دور همی رفتن ها هم جمع می شود جا دارد مسئولان  و کما
کمی هم به فکر اقشار کم درآمد جامعه باشند تا بلکه شاید 

خوشی هم به این خانواده ها برگردد. 
محمدبیگی از تهران

آرمان ملی- شفق محمدحسینی: هرروز پس از بیدار 
شدن، اولین اقدامی که انجام می دهم، مراجعه به سایت 
گاهی شب ها خواب  آلودگی هوای تهران است،  شاخص 
صورتک نارنجی را می بینم که با ماسک به دنبالم می دود، 
و این جمله مکرر تکرار می شود که: توصیه می شود از انجام 
کنید. این جمله  فعالیت های سنگین ورزشی خودداری 
همین  انجام  با  افراد  از  خیلی  که  می شود  تکرار  درحالی 
فعالیت های ورزشی روزانه توانسته اند، روحیه خود را برای 
مواجهه با دیگر مشکلاتی که در این شهر با آن روبه رو هستند، 
اقلیت ورزشکار هم مجبور  افراد  کنند. حالا همین  حفظ 
هستند در خانه بمانند، تا ریه هایشان بیش از این دود 
استنشاق نکند. اما نمی توان از این حجم انسانی که روزانه 
برای امرار معاش از صبح تا غروب در این هوا تردد می کنند، 
انتظار خانه نشینی داشت. هرچند نکته جالب در این میان 
 ، نمره بیست شهردار به خودش است، آن هم درحالی که شهر
همچنان آلوده است. هیچ راهکار قابل اجرایی هم جوابگو 

گر کسی به دنبال راه حل باشد! نیست. البته ا
هوای تهران همچنان در وضعیت ناسالم برای گروه های 
حساس قرار دارد. شاخص آلودگی هوای تهران ساعت ۸ صبح 
، ۲ دی ۱۴۰۳ عدد ۱۳۱ را نشان می داد. این درحالی است  دیروز
، بر اساس اطلاعات موجود از ایستگاه های  که در همین دیروز
سنجش کیفیت هوای شهر تهران، ۱۲ ایستگاه در وضعیت 
قرمز بودند، درحالی که دیگر مناطق شهر در شرایط نارنجی 
یا زرد قرار دارند.  نمی دانم تا پایان این گزارش تغییری خواهد 
کرد یا نه. اما آنچه می دانم این است که هیچ کدام از اقدامات 
کوتاه مدتی که در هفته های گذشته انجام شد، اعم از تعطیلی 
مدارس و ادارات جوابگو نبود. به طوری که خود مسئولان هم 
بیان کردند که این اقدامات تنها سبب شلوغی شهر و افزایش 
ترددها شد. حالا هرچقدر هم توصیه کنیم و هشدار دهیم، باز 

، کاسته نمی شود.  از حجم دود این شهر
، عباس شاهسونی، رئیس گروه سلامت هوا و تغییر  دیروز
اقلیم وزارت بهداشت ضمن اعلام اینکه شاخص کیفیت هوا 
کثر ایستگاه ها در محدوده ناسالم برای  در شهر تهران در ا
همه گروه ها قرار دارد، گفت: طبق اعلام سازمان هواشناسی 
تا پایان هفته در تهران پایداری هوا وجود دارد و با ادامه روند 
تولید آلاینده ها، وضعیت کیفیت هوا به محدوده خیلی ناسالم 

خواهد رسید.  حالا دیگر تنها تهرانی ها نیستند که روزهای 
آلوده ای را سپری می کنند. سازمان هواشناسی نیز با اشاره به 
تشدید پایداری جو نسبت به افزایش آلودگی هوای ۹ شهر به 

ک هشدار داده است.  حد بسیار ناسالم و آستانه خطرنا
سازمان هواشناسی با صدور هشدار نارنجی رنگ با اشاره به 
تشدید پایداری جو آورده است: طی دوشنبه و سه شنبه )۳ و 
۴ دی ماه( افزایش غلظت آلاینده های جوی و کاهش کیفیت 
ک، قزوین، مشهد و  ، ارا هوا در تهران، کرج، قم، اصفهان، اهواز
زنجان پیش بینی می شود. اما این پیش بینی ها هیچ سودی 
ک  به شهروندانی که در معرض مداوم استنشاق هوای ناپا
هستند، اثری ندارد.  این درحالی است که تهرانی ها از ابتدای 
ک، ۱۷۷ روز هوای سالم، ۸۳ روز  کنون پنج روز هوای پا امسال تا
هوای ناسالم برای گروه های حساس و ۱۲ روز هم هوای ناسالم 

برای همه گروه های سنی را تجربه کرده اند. 

   نمره بیست شهردار به خودش!
کانی، شهردار تهران، چندروز قبل در  درحالی علیرضا زا
گفت وگوی ویژه خبری به خودش در حوزه مقابله با آلودگی 
ک نمره خوبی داد، که شهروندان  هوا و اجرای قانون هوای پا
تهرانی روزهای متمادی است که هوای ناسالم را استنشاق 
می کنند و هیچ کدام از راهکارهای کوتاه مدت هم در این 
میان جواب نداده است. این درحالی است که خود نهادهای 
مسئول و دستگاه های ذی ربط از عدم اجرای قانون هوای 
ک در حالی خبر می دهند، که سال هاست این قانون به  پا
تصویب رسیده است. گفته های شهردار تهران، سبب ناراحتی 
بخش بسیاری از شهروندان شد، به طوری که شبنم مقدمی، 
که  کانی، درصفحه خود نوشت  گفته زا ، با توجه به  بازیگر
احتمالا ایشان از یک جای خوش آب و هوا دورکاری می کنن! 

این میان تنها رئیس شورای شهر سعی در تصحیح گفته 
، مهدی چمران،  شهردار تهران داشت. به طوری که دیروز
، در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه نمره  رئیس شورای شهر
؟  شهرداری تهران در بحث آلودگی هوا قابل قبول است یا خیر
گفته است: برداشت از سخنان شهردار تهران نباید این باشد 
که گفته اند هوای تهران شرایط مطلوبی دارد. بلکه منظور 
این بود انجام وظایف محوله شهرداری در این خصوص نمره 
خوبی دارد.  وی در ادامه افزود: تهران در شرایط آلودگی هوای 

بدی قرار دارد. شهرداری تهران به موضوعات معاینه فنی، 
گر هنوز به نتیجه مورد نظر نرسیده  اتوبوس و مترو پرداخته و ا
یا نتایج کم بوده، مربوط به اموراتی است که از دست شهرداری 

خارج است. 

   خیلی ها به نفعشان نیست قانون اجراشود!
در همین راستا، اسماعیل کهرم، فعال محیط زیست، درباره 
اقدامات موثر در کاهش آلودگی هوای تهران، به »آرمان ملی« 
گفت: اقدامی صورت نگرفته است. اتوبوس ها دود می کنند. از 
طرفی معاینه فنی خودروها هم انجام نمی شود. ما آمار داریم 
که فقط ۳۰ عدد موتورسیکلت  معاینه فنی شده اند، درحالی 
که آنها هم دودزا هستند. درباره خودروها هم آنقدر گرفتن 
معاینه فنی دشوار است که راننده ها باید چندروز برای آن وقت 
بگذارند و خیلی از راننده ها منصرف می شوند. کارخانه ها، 
مازوت سوزی ها، نیروگاه ها، اینها همه در کنار هم هوا را آلوده 
می کنند. و بعد یک سازمان به نام سازمان حفاظت از محیط 
زیست می خواهد علیه همه اینها بشورد و نقص همه آنها 
را برطرف کند؟ چگونه می تواند؟ شما خودتان را جای این 
سازمان بگذارید. از آن طرف دولت محترم، مازوت را سه روز 
قطع کرد و بعد مجددا شروع به استفاده از مازوت در نیروگاه ها 
کرد. چندی پیش نیروگاه بندرعباس اعلام کرد که ۱۰۰درصد 

سوخت ما مازوت است. این را خودشان گفتند، ما نگفتیم. 
ک افزود: حالا  کهرم با اشاره به اجرایی نشدن قانون هوای پا
یک سازمان داریم به نام سازمان حفاظت محیط زیست، چه 
ک چندسال است که نوشته شده، ابلاغ  کار کند؟ قانون هوای پا
شده ولی عملی نشده است و نمی شود. در این صورت کاری از 
دست سازمان حفاظت محیط زیست برنمی آید. قانون هوای 
ک پشت درهای بسته نوشته شد و متاسفانه به مرحله اجرا  پا
نرسید. به این دلیل که اینها دور از مسائل مملکت نشستند و 
قوانینی نوشتند، که قابل اجرا نیست. زیرا دست خیلی ها بسته 
می شود و خیلی ها به نفعشان نیست که این قوانین اجرا شود. 

لذا در مرحله عمل این قوانین درمانده شدند. 

   قانونی که غیرقابل اجراست، زرشک است!
این فعال محیط زیست در ادامه افزود: این دود و دم 
کارخانه ها و نیروگاه ها منحصر به ما  حاصل از خودروها و 
ح زوج و  نیست. دوسال پیش پاریس پایتخت فرانسه، طر
فرد را ایجاد کرد. یعنی عروس شهرهای جهان آمد زوج و فرد 
کرد. به قول سعدی: سعدی به روزگاران مهری نشسته بر دل، 
بیرون نمی توان شد، الا به روزگاران، یعنی سال ها می گذرد تا 
این نواقص برطرف شود و برخی مسائل را نمی شود یک شبه 
، که دومین ذخیره گاه گاز  حل کرد. تا اینکه ما بتوانیم از گاز
دنیا هستیم، بیاییم و استفاده کنیم برای نیروگاه هایمان که 
تمیزترین سوخت است. سال ها می گذرد تا گاز به اندازه کافی 
استخراج کنیم و دستگاه هایمان را گازسوز کنیم و به نیروگاه ها 
ک داشته باشیم. این کارها پول  بدهیم، تا اینکه هوای پا
گر پول ها را به زخم مملکت ما  می خواهد. پول ما کجاست؟ ا
می زدند، همه مسائل حل می شد. دانشگاه ها، نیروگاه ها، 

کی هوا، مقدار آب حل می شد.  پا
کهرم با اشاره به دوره ای که مشاور سازمان حفاظت محیط 
زیست بود، گفت: آن زمانی که بنده مشاور سازمان حفاظت 
محیط زیست بودم، آن زمان هم سازمان کاری نمی توانست 
کند. وقتی تمام دستگاه های مملکت درست مثل اینکه قصد 
و هدفشان مصرف انرژی و تولید دود است، یک سازمان با 
۳هزار محیط بان چه کار می تواند انجام دهد ؟ در قانون هوای 
ک باید وقتی مامور سازمان می رود برای تعطیلی مثلا فلان  پا
کارخانه، کارخانه تعطیل شود، ولی الان می گویند، کارخانه 
۴هزارتا کارمند دارد، که آنها هم خانواده دارند و نمی شود 
که تعطیل کرد و هیچ، تعطیل نمی شود. بنابراین قانونی که 

غیرقابل اجراست، قانون نیست، زرشک است!

9اجتماعی سال هفتم
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

امتحاناتتعطیلنمیشود
وزیر آموزش و پرورش از برگزاری امتحانات 
نهایی به صورت حضوری در مدارس کشور 
خبر داد و گفت: امتحانات نهایی به هیچ 
وجه تعطیل نخواهد شد و باید مدیران 
با رایزنی استانداران اقدامات لازم برای 
تامین برق مدارس در زمان برگزاری آزمون ها 
گزارش مرکز اطلاع رسانی  انجام شود.  به 
و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
علیرضا کاظمی گفت: ضروری است تمام 
بخش های  در  را  احتمالی  سناریوهای 
مختلف پیش بینی کنیم. همچنین با توجه 
به قطع برق، باید هماهنگی های لازم برای 
برگزاری بدون مشکل و چالش آزمون ها، 
به  پرورش  و  آموزش  وزیر  شود.   انجام 
امتحانات داخلی مدارس اشاره کرد و افزود: 
اختیار و مدیریت برگزاری امتحانات داخلی 
باید به مدارس و ادارات مناطق با توجه به 
شرایط استان تفویض شود. همچنین لازم 
است مدیران آموزش و پرورش در این باره با 

استانداران هماهنگ باشند. 

بهجایداروی تزریقآبمقطر
شیمیدرمانی

اخیرا خبری عجیب در خصوص تخلف 
کادر شیمی درمانی بیمارستان بین المللی 
ولیعصر تبریز مبنی بر تزریق آب مقطر به 
جای داروی شیمی درمانی و فروش این 
که موجب  دارو در بازار آزاد منتشر شده 
این  در  درمان  تحت  بیماران  نگرانی 
گزارش پایگاه  بیمارستان شده است.  به 
شهریارمختاری  دکتر  ثانیه،  چند  خبری 
معاون بیمارستان بین المللی تبریز در این 
خصوص می گوید: یک سری داروی اهدایی 
داریم، یعنی برخی خانواده ها بعد از فوت 
، داروهای مرحوم را به بیمارستان  بیمار
در  را  داروها  این  نیز  ما  و  می کنند  اهدا 
اختیار بخش می گذاشتیم که برای بیماران 

بی بضاعت استفاده کنند. 
او بیان می کند: اخیرا و کمتر از یک ماه 
است که ما احساس کردیم این داروها برای 
بیماران استفاده نمی شود و در بازار آزاد به 
فروش می رسند. زمانی که یکی از پرسنل 
بیمارستان در بازار مشغول خرید و فروش 
دارو بود، وی را شناسایی کرده و از او شکایت 

و تحویل کلانتری دادیم. 
او ادامه می دهد: فردای آنروز متهم را 
به قید وثیقه آزاد کردند. با تلاش مدیریت 
بیمارستان و حکم دادستانی استان، ۴ نفر 
از کارکنان بیمارستان بازداشت شده اند.او 
کی هستیم و همکاری های  می گوید: ما شا
لازم را با قوه قضائیه انجام دادیم و همه 
گذاشتیم  دیتای پرسنل را در اختیار آنها 
کنی  ولی متاسفانه برخی رسانه ها با خبرپرا
و  نگرانی  دچار  بیماران  که  کردند  کاری 
اضطراب شوند. باید منتظر بمانیم تا بررسی 

و تحقیقات پایان یابد. 

کنشبهماجراینابینایی۹بیمار وا
مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت 
به ماجرای نابینایی ۹ بیمار پس از جراحی 
کنش  آب مروارید در بیمارستان نگاه وا
نشان داد.  به گزارش ایلنا، »علی جعفریان« 
بهداشت  وزیر  جانشین  و  عالی  مشاور 
با  خبری  نشستی  در  یکشنبه-   - دیروز 
اصحاب رسانه درباره ماجرای بیمارستان 
نگاه توضیح داد: متأسفیم که چنین اتفاقی 
افتاده است. ماجرا مربوط به ماه مهر است 
و بیمارستان بلافاصله وارد عمل می شود 
و خطای انسانی را تشخیص می دهد. گویا 
آنچه باید استریل می بوده استریل نبوده و 
پزشک معالج نقشی در این موضوع نداشته 

است. 
زیرا تعیین اینکه چیزی استریل است 
یا نه برای پزشک ممکن نیست. او ادامه 
داد: پرونده در حال طی کردن روند قضائی 
است و افرادی که کوتاهی کرده اند از کار 
معلق شده اند.  وی تصریح کرد: نمی توان 
گفت که عمدی در کار بوده است. اتفاقات 
گواری مانند این اجتناب ناپذیر است  نا
و در همه جای دنیا اتفاق می افتد باید 
سیستم هشدار را فعال کنیم که معاونت 
درمان بیمارستان مربوطه به سرعت وارد 
را  انسانی  خطای  توانسته  و  شده  عمل 

تشخیص دهد. 

کنشمسکوبهقتلرانندهروس وا
سفارت روسیه در تهران در بیانیه ای 
اعلام کرد: در تاریخ ۱۶ دسامبر سال جاری 
میلادی، جسد یک شهروند روسی، که اهل 
داغستان و راننده کامیون بود، در پارکی 
در نزدیک شهر آستارا با جراحات ناشی 
 ، کشف شد. در حال حاضر از تیراندازی 
تحقیقات توسط مقامات ایرانی در حال 
انجام است و این روند تحت نظارت دقیق 
سرکنسولگری روسیه در رشت و سفارت 
روسیه در ایران قرار دارد. طرف روسی از 
همکاران ایرانی درخواست می کند که به 
سرعت و با دقت این موضوع را بررسی کرده 
و مجرمان را به سزای اعمالشان برسانند و 
نظم را در گذرگاه مرزی آستارا برقرار نمایند. 
در پایان این بیانیه سفارت، به خانواده و 
نزدیکان این شهروند روس تسلیت گفته 

است.

در ماه های اخیر شاهد اعتراض برخی از دانشجویان 
درباره افزایش شهریه در برخی رشته های دانشگاه آزاد 
بودیم. حالا یکی از نماینده های کمیسیون آموزش مجلس 
معتقد است که باید نظارتی بر عملکرد این دانشگاه صورت 
گیرد.  عضو کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی گفت: 
که نظارت بر  کند  رئیس جمهور باید نهادی را مشخص 

عملکرد دانشگاه آزاد را انجام دهد. 
»رمضان رحیمی دشت لویی« عضو کمیسیون آموزش 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا درباره گلایه های 
نمایندگان مجلس و وزیر علوم از افزایش ۳۰۰ درصدی 
شهریه رشته های علوم پزشکی دانشگاه آزاد و و همچنین 
ح ساماندهی نظارت بر این دانشگاه در  کلید خوردن طر
مجلس گفت: بحث سه برابر شدن شهریه دانشگاه آزاد، 
به ویژه در رشته های علوم پزشکی، یک موضوعی بود که 
گهانی اعلام شد، نه هماهنگی با مجلس انجام  به طور نا
شده بود و نه وزارت علوم از این موضوع مطلع بود. این 
گهانی مردم و داوطلبان را غافلگیر کرد و  اقدام به طور نا
کنش به این ماجرا کاملا  مطالبات مردم و داوطلبان در وا

بحق است. 
گر دانشگاه آزاد قصد  وی افزود: سؤال این است که ا
داشت شهریه های رشته های علوم پزشکی را سه برابر کند، 
این موضوع چرا در دفترچه آزمون که دانشجویان برای 
ثبت نام مراجعه می کنند، ذکر نشد؟ ما می گوییم که چرا در 
دفترچه اولیه اعلام نشده بود که می خواهند شهریه ها را 
سه برابر کنند تا خانواده ها و دانشجویان بتوانند حساب 
؟  کار خود را بکنند و ببینند آیا می توانند شرکت کنند یا خیر
گر داوطلبان  این موضوع حق داوطلبان را ضایع می کند. ا
در رشته های علوم پزشکی قبول شوند و ثبت نام نکنند، 
دیگر نمی توانند شرکت کنند و از این طریق، حق آن ها نیز 

ضایع می شود. 

   بدهکاری دانشجویان
رحیمی دشت لویی اضافه کرد: اعلام افزایش سه برابری 
شهریه در دفترچه، خواسته ما نمایندگان داوطلبان است 
کنون بعد از اعلام  و بحق هم هست که باید انجام می شد. ا

گهانی به آن ها گفته اند که شهریه ها سه  نتایج به طور نا
برابر شده است، یعنی در زمان ثبت نام در دانشگاه ها و نه 
ثبت نام در آزمون ها و دانشجو هم نمی تواند این مبلغ را 
پرداخت کند. آن ها تصور می کردند که افزایش شهریه ها 
ممکن است، ۱۰ یا در بهترین حالت ۲۰ درصد باشد، اما 
گهانی با افزایش سه برابری مواجه شدند. این  به طور نا
موضوع باعث مشکلاتی برای آن ها شد و نتوانستند شهریه 
را پرداخت کنند، الان هم بدهکار هستند.  وی تصریح کرد: 
کنون به عنوان فردی که عضو کمیسیون آموزش  من هم ا
ح کردم  هستم، این موضوع را در صحن علنی مجلس مطر
که چرا باید شهریه های دانشجویان سه برابر شود، در حالی 
که خانواده ها توان پرداخت این مبالغ را ندارند. همچنین 
یکی از نمایندگان، آقای خضریان، مطرح کرده بود که نظارت 
بر دانشگاه آزاد بر عهده کیست؟ آیا قوه مقننه باید نظارت 
گر قوه مجریه نظارت کند، کدام بخش  کند یا قوه مجریه؟ ا
از آن وظیفه نظارت بر این موضوع را بر عهده دارد؟ منطقا 
این کار نه وظیفه قوه مقننه است، نه قوه قضائیه. بنابراین 
ما به دنبال این هستیم که نظارتی بر کار دانشگاه آزاد وجود 
داشته باشد و بهترین گزینه برای این نظارت، قوه مجریه 
است.  این عضو کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی 
کید کرد: بالاخره یا رئیس جمهور باید نهادی را مشخص  تا
کند که نظارت بر دانشگاه آزاد را انجام دهد یا به هر نحو 
دیگری متولی نظارت مشخص شود؛ در واقع نظارت بر 
کلیه امور آموزشی و  شهریه ها، فعالیت ها، ثبت نام ها و 

تربیتی دانشگاه آزاد باید مشخص شود. 

   بلاتکلیفی برخی از نیروها
رحیمی همچنین اضافه کرد: افزایش شهریه ها، فقط یکی 
از مباحث مربوط به دانشگاه آزاد است. بحث نیروهایی 
ح است.  که در دانشگاه آزاد مشغول به کار هستند نیز مطر
برخی از این نیروها پیمانی و برخی حق التدریس هستند 
و بسیاری از آن ها بلاتکلیف اند. وضعیت این نیروها باید 
که در اختیار  ، فضاهایی  مشخص شود. از سویی دیگر
دانشگاه آزاد است نیز مسئله  دیگری است. بعضی از این 
فضاها واقعا دارد هرز می رود و باید مورد استفاده بهینه قرار 

گیرد. باید نظارتی بر کار دانشگاه آزاد وجود داشته باشد تا 
این امور ساماندهی شود. ما به دنبال این هستیم که بحث 

نظارتی بر دانشگاه آزاد را حل کنیم. 
این نماینده  مجلس همچنین در پاسخ به این پرسش 
که آیا در خصوص دانشجویان تمهیدی اندیشیده شده 
تا با وضعیت افزایش سه برابری شهریه بدهکار نمانند؟ 
گفت: در آینده این مشکل دوباره گریبانگیر داوطلبان و 
کنون که داوطلبان در کنکور  دانشجویان خواهد شد. ا
و  می آید  پیش  رشته  انتخاب  بحث  و  می کنند  شرکت 
مشخص نیست که وضعیت شهریه ها در دانشگاه آزاد به 
چه شکل است، چگونه می توان مطمئن بود که سال آینده 
ج از توان پرداخت داوطلبان و  دوباره رقم مشابهی که خار
دانشجویان است اعلام نمی شود و ثبت نام دانشجویان به 

مشکل نمی خورد؟
وی افزود: از سوی دیگر می بینیم که هیچ نهاد نظارتی 
مشخصی در قوه مجریه وجود ندارد. تکلیف مشخص 
نیست و به طور خاص کمیسیون آموزش باید وارد عمل شود 
یا کمیسیون فرهنگی به موضوع ورود کند. کدام کمیسیون 
مسئول این کار است؟ آن ها می گویند که یک نهاد عمومی 
غیردولتی هستند، اما باید زیر نظر یک نهاد دیگر باشند. 
گر اشکالاتی در دانشگاه آزاد  کنون مشخص نیست که ا ا
وجود داشته باشد، ما باید با کدام وزارتخانه یا نهاد طرف 
باشیم. من خودم تذکری را که وارد سامانه قانون گذاری 
کردم، نمی دانستم که کدام وزیر را مورد خطاب قرار دهم 
و ناچار شدم خود رئیس جمهور را خطاب تذکر قرار دهم. 
این تذکر را به رئیس جمهور دادم که چرا شهریه های این 
گهانی و بدون اعلام قبلی، سه برابر شده  دانشگاه به طور نا

است؟
رحیمی تصریح کرد: وقتی در وزارت علوم اشکالی ببینم، 
وزیر علوم باید به آن پاسخ دهد، اما دانشگاه آزاد که زیر نظر 
وزارت علوم نیست و من نمی توانم از ایشان مطالبه کنم. 
باید مشخص کنیم که چه نهادی نظارت دارد. البته این 
ح شود و به رای گذاشته شود و از  ح باید در صحن مطر طر
آنجا که نمایندگان ما انقلابی و طرفدار توده  مردم هستند 

حتما هم رای خواهد آورد. 

نظارتیبردانشگاهآزادوجودندارد

گزارش »آرمان ملی« از استمرار آلودگی هوا در تهران

کسی به فکر تهــران نیست


